
SKOVREJSNING UNDER PRES 
– GRUNDET PROBLEMFYLDT 
OFFENTLIG ADMINISTRATION

Gennem mere end tre år har Landbrugs-
styrelsens administration af ordningen 
for ’Tilskud til privat skovrejsning’ skabt 
massive forsinkelser, og ændrede fortolk-
ninger har gentagne gange været et tema. 

Resultatet har været forvirring, usik-
kerhed og en voksende mistillid til Land-
brugsstyrelsens administration. Det har 
betydet en væsentlig nedgang i antallet 
af ansøgere og derved også nedgang i 
tilplantede arealer, hvilket igen betyder 
mindre skovrejsning i Danmark. I 2020 
var antallet af ansøgninger således 479 
mod kun 381 året efter (2021). I år er 
tallet faldet drastisk til kun 183 – altså 
mere end en halvering.

En af grundene er Landsbrugsstyrel-
sens seneste ændring i administrations-
metoden i september 2022. Her indførte 
man en slags forhåndsgodkendelse af alle 
ansøgninger, hvor Landbrugsstyrelsen 
ikke foretager en fyldestgørende sagsbe-
handling, før der gives tilsagn. Det bety-
der på kort sigt, at Landbrugsstyrelsen vil 
lykkedes med at nedbringe deres sagsbe-
handlingstid på ansøgninger om tilskud 
til privat skovrejsning, men desværre så 
har Landbrugsstyrelsen på denne måde 
skubbet ansvaret (også det økonomiske) 
over på lodsejeren og konsulenten. For 
når Landbrugsstyrelsen kommer forbi for 
at kontrollere, om projektet lever op til 
deres fortolkning af tilskudsordningen, 
så er planterne i jorden, og pengene er 
brugt. Et eventuelt afslag vil dermed ska-

Hedeselskabet har siden 
stiftelsen i 1866 været en aktiv 
samarbejdspartner for det 
offentlige Danmark. Vi har 
løst mange samfundsmæssige 
opgaver, som var nødvendige i 
sin samtid. Men Hedeselskabet 
har også været en sparrings-
partner og faglig rådgiver for 
mange offentlige instanser. Den 
store faglighed, som selskabet 
besidder efter mere end 156 
års virke, kan i mange tilfælde 
være med til at skabe klarhed 
i politiske processer og hjælpe 
med at sikre, at beslutninger 
træffes på det bedst mulige 
faglige grundlag. 

Det er en opgave, som 
Hedeselskabet med stor 
stolthed og ydmyghed fortsat 
vil varetage efter bedste evne. 
På denne side vil vi fremover 
omtale og debattere nogle af 
de væsentligste emner inden 
for den bæredygtige udvikling i 
Danmark, hvor Hedeselskabets 
viden kan være med til at 
gøre en forskel for Danmarks 
natur og bæredygtige fremtid. 
Det kan både være i form af 
kommentarer og konstruktive 
indspark til lovgivning og 
regler – både nuværende og 
kommende.

I dette nummer sætter 
’Hedeselskabet mener …’ 
fokus på udfordringer med 
skovrejsning.

be en økonomisk udfordring for både 
lodsejer og konsulent. 

Idet konsulenten med sin faglighed 
rådgiver lodsejeren professionelt, burde 
det i princippet ikke udgøre en mærkbar 
risiko, men arbejdet med Landbrugssty-
relsen viser desværre med al erfaring, at 
der ikke er nogen sikkerhed for, hvilken 
fortolkning der anvendes. Og den nye 
administrationsmetode blev tillige im-
plementeret få uger før ansøgningsfristen 
udløb den 30. september 2022, hvorfor 
en lang række aftaler allerede var indgået 
under forudsætning af den nu forældede 
administrationsmetode.

Ovenstående skaber forvirring og usik-
kerhed, og i en situation, hvor lodsejeren 
har mange andre muligheder at bruge 
sin jord til end til skovrejsning, grundet 
energi- og fødevarekrisen, så er det vores 
frygt, at skovrejsning bliver sorteper i 
denne sammenhæng. Det vil være et 
massivt tilbageslag for både klima og 
biodiversitet.

Hedeselskabet har derfor også gentagne 
gange rettet henvendelse til både Land-
brugsstyrelsen og Ministeriet for Føde-
varer, Landbrug og Fiskeri, og tidligere 
i år havde HedeDanmark foretræde for 
Miljø- og Fødevareudvalget på Christians-
borg. Udfordringerne er ikke løst, men 
Hedeselskabet er i en positiv dialog med 
de rette instanser. 

HEDESELSKABET 
MENER … 

Ved Christian Bogh, 
kommunikationsdirektør  
i Hedeselskabet.  
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